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Souhrn událostí v Sýrii a na Blízkém východě k 22.
lednu 2023
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Přehled zpráv uplynulého dne o klíčových událostech na

Blízkém východě a v severní Africe: Sýrie, Izrael, Turecko,

Írán, Irák, Jemen, Egypt a Saúdská Arábie.

Zprávy ze světových zpravodajských kanálů, arabských a

západních zdrojů, včetně uživatelů sociálních sítí. Recenze

obsahují vojenské mapy, fotografie a videa

nejvýznamnějších událostí.

SÝRIE

Speciální síly amerických jednotek v Sýrii provedly s podporou

vrtulníků protiteroristickou operaci na východě provincie Deir ez-

Zor. Uvádí to prohlášení představitele ústředního velení ozbrojených
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sil USA, které v neděli cituje televizní kanál Al-Hadath.

Americké armádě podle něj pomáhali kurdští bojovníci z koalice

Syrských demokratických sil. V důsledku operace byli zajati dva

členové extremistické organizace Islámský stát (IS, zakázaný v Ruské

federaci).

Podle ústředního velení ozbrojených sil USA byl jeden z místních

obyvatel zraněn při přestřelce s ozbrojenci, byl převezen do nejbližší

nemocnice.

Obyvatelé vesnice Hamu jižně od města El Qamishli zabránili konvoji

čtyř obrněných vozidel patřících Spojeným státům a doprovodnému

vozidlu SDF v průjezdu jejich vesnicí.

Místní zdroje řekly korespondentovi SANA, že lidé zastavili kolonu

vojenských vozidel tím, že na ni házeli kameny a přinutili ji, aby se

otočila.

V syrském městě Aleppo se v důsledku záplav zřítil dům. Nehoda si

vyžádala smrt 17 lidí.

„Počet obětí zřícení obytné budovy ve čtvrti Sheikh Maksoud se zvýšil

na 17 lidí. Dva byli zraněni, další se pohřešoval,“ cituje RIA Novosti

slova informovaného zdroje.

Je třeba poznamenat, že v pětipatrové budově žilo sedm rodin.
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Watch Video At: https://youtu.be/fd2KiX5pAFg

Patriarcha Pravoslavné církve Antiochie a celého Východu Johanna

X Yazici a vedoucí oddělení vnějších vztahů Moskevského

patriarchátu Ruské pravoslavné církve metropolita Anthony

slavnostně otevřeli kostel Nanebevzetí Panny Marie v Zabadani v

Damašku provincie po nápravě škod způsobených terorismem.

Watch Video At: https://youtu.be/LHmd_YbD6vQ

IZRAEL

https://youtu.be/fd2KiX5pAFg
https://youtu.be/LHmd_YbD6vQ
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Izrael počítá se spoluprací se Spojenými státy v bezpečnostních

otázkách a boji proti Íránu a bilaterální kontakty v těchto otázkách

budou v následujících týdnech pokračovat. Premiér Benjamin

Netanjahu to oznámil v neděli na týdenním zasedání vlády.

Při shrnutí práce kabinetu ministrů za tento týden premiér

připomněl, že ve čtvrtek v Jeruzalémě přijal asistenta americké

národní bezpečnosti Jakea Sullivana, který do Izraele přicestoval na

oficiální návštěvu. „Tato návštěva přichází ve zvláštní chvíli, v době

velkých výzev pro naši národní bezpečnost a skvělých příležitostí pro

mír s našimi sousedy. Naše rozhovory se soustředily na výzvy

regionální bezpečnosti, zejména na Írán, a také na způsoby, jak

můžeme spolupracovat proti této společné hrozbě,“ řekl Netanjahu,

jehož slova rozeslala kancelář premiéra.

Izraelský premiér poznamenal, že po výsledcích jeho rozhovorů se

Sullivanem na něj „zapůsobila přítomnost skutečné a vzájemné touhy

dosáhnout porozumění v této otázce, která má rozhodující význam

pro bezpečnost státu“. "Diskuse o této otázce budou mezi

Jeruzalémem a Washingtonem probíhat v nadcházejících týdnech,"

dodal Netanjahu.

Sullivan byl na návštěvě Izraele ve středu a ve čtvrtek.

V Jeruzalémě se také setkal s izraelským prezidentem Jicchakem

Herzogem a dalšími představiteli, včetně izraelského ministra

zahraničí Eliho Cohena a ministra obrany Yoava Galanta. Sullivana

na cestě doprovázel koordinátor Rady národní bezpečnosti Bílého

domu (NSC) pro Blízký východ a severní Afriku Brett McGurk. Podle

izraelské strany byla hlavními tématy schůzek americko-izraelská

bezpečnostní spolupráce a odpor vůči Íránu.

Izraelský premiér Benjamin Netanjahu v neděli odvolal

místopředsedu vlády, ministra obrany a ministra zdravotnictví Arye

Deriho z funkce. Informovala o tom státní rozhlasová stanice Kan.
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Rozhodnutí přišlo poté, co izraelský nejvyšší soud začátkem tohoto

týdne rozhodl, že Deri, který má záznam v trestním rejstříku, nemůže

zastávat ministerskou funkci. Kan na svém webu zveřejňuje kopii

Netanjahuova oficiálního prohlášení, ve kterém zdůraznil, že

rozhodnutí odstoupit Deriho bylo vynucené a bylo učiněno „s těžkým

srdcem a hořkostí“.

Předseda vlády poznamenal, že jmenování Deriho, vůdce ortodoxní

strany Shas, do klíčových funkcí ve vládě bylo způsobeno bohatými

zkušenostmi a vlivem politika a bylo založeno také na důvěře voličů,

kteří pro něj hlasovali. oslava. „Navzdory tomu bohužel 18. ledna

2022 Nejvyšší soud <…> rozhodl, že je mou povinností vás odvolat z

funkce ministra vnitra a zdravotnictví,“ napsal Netanjahu.

Zároveň vyjádřil nesouhlas s rozhodnutím soudu, který podle něj

"ignoruje vůli lidu", vysloveným ve volbách. „Mám v úmyslu hledat

jakoukoli legální cestu, která by vám umožnila nadále přispívat ve

prospěch Státu Izrael,“ dodal premiér.

Watch Video At: https://youtu.be/UohC--agXGY

Velení prozatímních sil OSN v Libanonu (UNIFIL) varovalo Bejrút a

Tel Aviv před nutností zdržet se jakékoli akce vedoucí ke zvýšení

napětí na libanonsko-izraelské hranici. Informoval o tom v neděli

https://youtu.be/UohC--agXGY
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televizní kanál Al Jadeed.

Výzva mírových sil podle něj následovala poté, co libanonská armáda

zabránila práci na výměně hraničních bariér v oblasti Wadi Khonein,

což vyvolalo na izraelské straně nespokojenost. "Na místo dorazily

odborové hlídky a monitorují stavební vozidla, aby jim zabránily

překročit demarkační linii," uvedla v prohlášení zpravodajská služba

UNIFIL. Poznamenává, že mírové jednotky, které jsou v neustálém

kontaktu se stranami, „stojí před úkolem snížit napětí a předcházet

nedorozuměním“.

Mírové jednotky umístěné v jižním Libanonu zabránily 18. ledna

hraničnímu incidentu v Kfar Kila naproti židovské osadě Metulla,

kde jeden z izraelských bagrů po demontáži drátěných plotů narušil

hranici a vjel na libanonskou stranu.

Na poplach byl do této pohraniční oblasti vyslán oddíl libanonských

vojáků, což znemožnilo další práci. Libanonská strana o incidentu

informovala velení UNIFIL. Přijíždějící hlídka Modrých přileb

převzala kontrolu nad situací a po chvíli se izraelský bagr vrátil na

své území.

Izrael dříve opakovaně obvinil šíitské ozbrojené milice Hizballáh z

podezřelé činnosti na hranici a varoval Bejrút před možnými

důsledky. Izraelská armáda se obává, že šíitští bojovníci mohou projít

hraničními ploty. V roce 2019 izraelské síly zlikvidovaly několik

sabotážních tunelů podél hranice v rámci operace Severní štít.

Izraelské ministerstvo obrany oficiálně požádalo Spojené státy o 25

stíhaček čtvrté generace F-15 EX. Informuje o tom web Breaking

Defense.

První dodávky letounů F-15 EX se očekávají v roce 2028, ale

izraelská vláda může požádat o urychlení objednávky. Tento stíhač

podle Boeingu „nese více zbraní než kterýkoli jiný stíhač ve své třídě

a může vypouštět hypersonické zbraně dlouhé až 22 stop a vážící až 7

000 liber“.
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Článek říká, že Izrael potřebuje tyto bojovníky „nejen k útokům na

cíle v Íránu, ale také k zastavení přesných raket odpalovaných

Hizballáhem, íránskou loutkovou silou v Libanonu“. Jejich rychlé

dodávky jsou navíc nezbytné na pozadí nových vztahů mezi Ruskou

federací a Íránem.

Finské ministerstvo obrany v příštích týdnech rozhodne o posílení

systému protivzdušné obrany země a nákupu protiletadlových

raketových systémů (SAM) z Izraele. Informoval o tom v neděli list

Helsingin Sanomat.

Agentura podle ní vybere jednoho ze dvou izraelských dodavatelů

zbraní - Israel Aerospace Industries a Rafael Advanced Defense

Systems. V nabídce od první firmy je systém Barak MX, od druhé -

systém David Sling. Finsko zpočátku obdrželo nabídky od pěti

výrobců z Izraele, Německa, Norska a Spojeného království.

Ministerstvo obrany poskytuje omezené informace o budoucí

dohodě. "V této fázi nelze velikost transakce zveřejnit," řekl Frans

Peltonen, expert z oddělení. Dohoda může přijít Helsinky draho,

protože ceny SAM jsou vysoké, objasňuje publikace.

Podle Helsingin Sanomat je dohoda pro Finsko zásadní, protože

potřebuje získat systémy protivzdušné obrany s dlouhým dosahem,

aby „zaplnilo jednu z největších mezer v obraně země“. Republika

nemá v provozu žádné systémy dlouhého dosahu, protože úřady v

posledním desetiletí opustily ruské systémy protivzdušné obrany

Buk. Stíhačky F/A-18 Hornet a systémy protivzdušné obrany

středního dosahu NASAMS jsou v současnosti páteří finské

protivzdušné obrany.

Již dříve bylo oznámeno, že Finsko pracuje na vytvoření

aktualizovaného systému protivzdušné obrany, který bude

integrován do systémů NATO poté, co republika vstoupí do aliance.
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Izraelská armáda zadržela dva podezřelé z terorismu při nočních

raziích na Západním břehu Jordánu. Oznámila to v neděli armádní

tisková služba.

"Izraelské obranné síly, všeobecná bezpečnostní služba a pohraniční

policie přes noc provedly aktivity s cílem zadržet dvě hledané osoby v

Judeji a Samaří (izraelské označení pro západní břeh řeky Jordán),"

stojí v prohlášení.

Jak bylo uvedeno v tiskové službě, nájezdy byly provedeny v několika

osadách na Západním břehu, včetně města Hebron. Oba zadržení

jsou podezřelí z účasti na teroristických aktivitách, uvedla armáda.

Z izraelské strany nebyly žádné informace o obětech, dodala tisková

služba. "Zadržení podezřelí byli předáni bezpečnostním službám k

dalšímu vyšetřování," uzavřela armáda.

Watch Video At: https://youtu.be/o2Mdp9epAgU

Neznámí lidé znesvětili hrob otce premiéra Benjamina Netanjahua.

Informuje o tom telegramový kanál Voice of Israel.

Poznamenává se, že v dopise položeném na hrob zesnulého profesora

Ben Ziona Netanjahua extremisté mimo jiné „pomlouvají Izraelce a

jejich zvolené vůdce“.

https://youtu.be/o2Mdp9epAgU
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„Váš syn vypadá šíleně a slabě, ve své slabosti dovoluje skupině

rasistů, fašistů a sériových zločinců zatáhnout zemi do izolované

diktatury,“ píše se v dopise.

Jak víte, den předtím poslanec Knessetu Moshe Saada podal

policejní stížnost na demonstranta, který podněcoval k atentátu na

premiéra Netanjahua a přirovnával ho k Hitlerovi.

„Propaganda levicových médií a podněcování Lapida přináší ovoce. O

kolik níže jsou připraveni klesnout? - píše se v příspěvku.

V pondělí 23. ledna zahajuje Unie lékařů generální stávku, která

začíná v 7:00 a trvá 24 hodin. Bude se konat ve všeobecných

léčebných ústavech, geriatrických a psychiatrických léčebnách i

rehabilitačních centrech po celé republice.

Odborový svaz vysvětlil, že vstoupí do stávky, protože v poslední

době jsou v Izraeli častější případy násilí proti zdravotníkům.

Zaměstnavatelé ani ministerstvo zdravotnictví ale nevyvíjejí

dostatečné úsilí k odstranění problému, zejména se nezpřísnila

opatření pro takové incidenty, nepřibyla ostraha a nebyly instalovány

systémy, které by policii takové případy oznamovaly.

Podotýká se, že v den stávky budou nemocnice fungovat i v sobotu.

Klientům bude poskytována pouze zdravotnická záchranná služba.

Vznikne také komise pro výjimečné případy.

V rámci stávky budou uzavřeny všechny ambulance zdravotních

pojišťoven. Akce však nebude mít vliv na poskytování následujících

zdravotních služeb: neodkladné výkony na ústavech

gastroenterologie, IVF výkony, léčba onkologických pacientů,

ultrazvuk pro těhotné v pozdějších fázích.

ÍRÁN

Delegace Státní dumy v čele s předsedou komory Vjačeslavem

Volodinem přijela do Teheránu na oficiální návštěvu v neděli.
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Ihned po příjezdu se uskutečnila Volodinova první setkání s poslanci

Shromáždění Islámské rady Íránu.

V delegaci byli mimo jiné místopředseda Státní dumy Sergej

Neverov, který dohlíží na Komunikační komoru s íránským

parlamentem, vůdce LDPR a předseda výboru Státní dumy pro

mezinárodní záležitosti Leonid Sluckij a také předsedové výborů

Dumy pro finančního trhu Anatolije Aksakova, o bezpečnosti a

protiopatřeních korupce Vasilije Piskareva a dopravy Jevgenije

Moskvičeva.

Během návštěvy je na pondělí naplánováno třetí zasedání komise pro

spolupráci Státní dumy a íránského parlamentu. Jak již dříve

upřesnila tisková služba Státní dumy, na programu schůzky je

legislativní podpora obchodní a hospodářské spolupráce mezi oběma

zeměmi v oblasti energetiky, dopravy a zemědělství, otázky

vzájemného působení v Kaspickém moři, regionální bezpečnost, boj

proti terorismus a extremismus. Předchozí jednání komise se konalo

v lednu 2020.

Během návštěvy má Viačeslav Volodin také jednat s předsedou

shromáždění Islámské rady Íránu Mohammadem Bagherem

Ghalibafem. Strany hodlají diskutovat o rozvoji meziparlamentních

vztahů mezi Ruskem a Íránem.

Íránský prezident Ebrahim Raisi v pondělí přijme předsedu Státní

dumy Vjačeslava Volodina, který do Íránu přicestoval na návštěvu v

čele parlamentní delegace. Agentuře IRNA to oznámil zdroj z

íránského Madžlisu (parlamentu).

"Schůzka se uskuteční po jednání komise pro spolupráci mezi Státní

dumou a íránským parlamentem," řekl. Podle zdroje ještě předtím

Volodin bude jednat s předsedou Mejlisu Mohammadem Bagherem

Ghalibafem. Oba řečníci pak vystoupí na společné tiskové konferenci.
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V ruské delegaci jsou místopředseda Státní dumy Sergej Neverov,

který v komoře dohlíží na meziparlamentní vztahy s Íránem, Leonid

Sluckij, vůdce Liberálně demokratické strany a předseda výboru

Státní dumy pro mezinárodní záležitosti, a také předsedové výbory

Dumy pro finanční trh Anatolije Aksakova, pro bezpečnost a boj

proti korupci Vasilij Piskarev a doprava Jevgenij Moskvičev.

V pondělí bude Teherán hostit třetí zasedání Komise pro spolupráci

mezi Státní dumou a íránským parlamentem, které bude věnováno

legislativní podpoře obchodní a hospodářské spolupráce mezi oběma

zeměmi v oblasti energetiky, dopravy a zemědělství. , jakož i otázky

interakce v Kaspickém moři, regionální bezpečnost, boj proti

terorismu a extremismu . Předchozí jednání komise se konalo v

lednu 2020.

Teheránu se podařilo dosáhnout nárůstu HDP o téměř 4 %, íránská

ekonomika očekává dobré vyhlídky v novém roce 1402, který podle

perského astronomického slunečního kalendáře přijde 21. března.

To, jak informovala agentura IRNA, v neděli uvedl prezident

islámské republiky Ebrahim Raisi při projednávání návrhu zákona o

státním rozpočtu na příští rok v Madžlisu (parlamentu).

"Všechno úsilí vlády je zaměřeno na dosažení hospodářského růstu,"

řekl. „V důsledku toho se nám podařilo dosáhnout nárůstu hrubého

domácího produktu o téměř 4 %. Jak Raisi zdůraznil, tento

makroekonomický ukazatel naznačuje, že „Írán má velmi světlou

budoucnost“.

Prezident uvedl, že se vládě podařilo zvýšit výrobu elektřiny, snížit

inflaci a přilákat investice. Podle něj byl slib úřadů vytvořit 1 milion

pracovních míst "splněn, ale to nestačí." Raisi citoval údaje o růstu

produkce obilí o 17 % s tím, že objem exportu obilí vzrostl z 16 na 20

milionů tun. "V oblasti zemědělství se počet high-tech podniků zvýšil

o 71 procent," řekl.



12/25

Ministr obchodu, průmyslu a dolů Seyyed Reza Fatemi Amin zase

upozornil na pozitivní dynamiku ve výrobním sektoru a také na

důležitý krok v rozvoji digitální ekonomiky spojený se zavedením

elektronického kontrolního systému.

Za prvních devět měsíců perského kalendářního roku přesáhl íránský

těžební export podle IRNA 9 miliard dolarů. Nejvíce připadá na

ocelářský průmysl a dodávky kovových výrobků ve výši 4,8 miliardy

dolarů.

Podle agentury Bloomberg činil vývoz ropy z Íránu v listopadu

zhruba 1,3 milionu barelů a dosáhl nejvyšší úrovně za poslední čtyři

roky. Většina dodávek pocházela z Číny. 

IRÁK

Irácké letectvo zahájilo letecký útok východně od provincie Salah al-

Din na hranici s iráckým Kurdistánem na severu země na úkryt

teroristů. Jak se uvádí v prohlášení, které v neděli zveřejnil velitel

kurdských polovojenských sil (Peshmerga), v důsledku operace bylo

zabito 11 ozbrojenců teroristické skupiny „Islámský stát“ (IS,

zakázaný v Ruské federaci).

"Inspekce místa dopadu potvrdila likvidaci 11 militantů, kteří se

skrývali," citoval velitele informační portál Shafaq News. Podle

těchto údajů byl v důsledku stávky zničen i sklad zbraní a střeliva.

Teroristé ISIS obsadili v létě 2014 asi třetinu území Iráku. V roce

2015 s podporou mezinárodní koalice zahájily irácké vládní síly

rozsáhlou kampaň za osvobození oblastí obsazených extremisty. V

prosinci 2017 tehdejší premiér republiky Hejdar al-Abadi oznámil

konečnou porážku ISIS. Donucovací orgány však stále provádějí v

různých částech země operace s cílem zničit teroristické podzemí,

jehož členové útočí na strážce zákona, armádu i civilisty.

Trh s mědí v Bagdádu mezi současností a budoucností.
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Watch Video At: https://youtu.be/ydYCmf8ETks

EGYPT

Egypt hodlá zintenzivnit spolupráci s Itálií „jako s významným

evropským partnerem“. Uvedl to v neděli ministr zahraničí Arabské

republiky Sameh Shukri po jednání v Káhiře se svým italským

protějškem Antoniem Tajanim.

"Egypt hodlá v nadcházejícím období zintenzivnit spolupráci s

italskou stranou," řekl Shukri na tiskové konferenci. Jednání s jeho

kolegou se podle něj „týkala bilaterálních vztahů, palestinské otázky,

situace v Libyi a událostí v regionu východního Středomoří“. Strany

také "diskutovaly o posílení spolupráce v různých oblastech, boji

proti terorismu a nelegální migraci," zdůraznil šéf egyptského

ministerstva zahraničí.

Ministr zahraničních věcí a mezinárodní spolupráce Itálie zase

vysoce ocenil roli Egypta při řešení situace v Libyi. Zdůraznil, že „je

nutné najít řešení libyjské krize ve spolupráci se všemi

zainteresovanými stranami“. S odkazem na palestinskou otázku

poukázal na to, že „jsou dva národy a dva státy“ a vyjádřil naději na

dosažení „mírového soužití mezi nimi“. "Chceme stabilitu pro

každého, to znamená mír a hledání řešení problémů," řekl Tajani.

https://youtu.be/ydYCmf8ETks
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Turecko úspěšně dokončilo dohodu o platbě za obilí v rublech. Rusko

začalo pracovat na otázce takových dodávek do Egypta, uvedla

vicepremiérka Victoria Abramchenko v rozhovoru pro RIA Novosti.

V komentáři ke komerčním dodávkám poznamenala, že zatím

nedošlo k úplnému přechodu na zúčtování v národních měnách, ale

jde o „trend“. Nyní Banka Ruska vyjednává s centrálními bankami

dalších zemí o vytvoření mechanismu pro takové vzájemné

vyrovnání, které se, jak zdůraznil Abramčenko, netýká pouze

dodávek potravin.

„Jako poslední příklad mohu uvést jen dohodu s Tureckem o

dodávkách potravin, kdy byly platby v rublech. První vlaštovka byla

úspěšná. Egypt je náš největší, ano, a také s ním začínáme takový

přechod řešit,“ řekl místopředseda vlády.

Výpočet v rublech pro zemi je jednou z priorit, připomněla. V

budoucnu se na transakcích bude podílet nejen Gazprombank, ale i

RSHB, což je uvedeno jako jedna z podmínek v rámci kontaktů přes

OSN o obilném obchodu.

KROCAN

Turecký prezident Recep Tayyip Erdogan uvedl, že prezidentské a

parlamentní volby v republice se budou konat 14. května.

„Vyzývám naši mládež, která se voleb zúčastní poprvé, aby se při

hlasování, které se bude konat 14. května, správně rozhodla,“ řekl

Erdogan na setkání s mládeží z provincie Bursa v provincii Bursa.

severozápad země. Výkon v neděli předvedl TRT.

Erdogan také řekl, že 10. března podepíše dekret o konání voleb 14.

května. "Své oficiální pravomoci uplatníme 10. března, poté začne

60denní lhůta stanovená zákonem pro konání voleb," řekl turecký

prezident. Prezidentské volby v Turecku se původně měly konat 18.

června.
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Turecký vůdce dříve hovořil o možnosti odložení voleb na dřívější

datum, přičemž uvedl „sezónní podmínky“. Jím vedená Strana

spravedlnosti a rozvoje (AKP) navrhla odložení voleb v souvislosti s

červnovým začátkem vysokoškolských zkoušek, studentskými

prázdninami, prázdninami a také hadždž, která se bude týkat více

než 100 tisíc tureckých občanů.

Vládnoucí Lidová aliance, která zahrnuje Stranu nacionalistického

hnutí (MHP) spolu s AKP, již dříve oznámila, že jejím jediným

kandidátem ve volbách bude úřadující turecký prezident. Opozice

zatím svého kandidáta nezveřejnila.

Rozhodnutí o odložení voleb může učinit turecký parlament, pokud

pro něj bude hlasovat 360 poslanců 600členného zákonodárného

sboru. AKP má v sobě 334 mandátů a nemůže takové rozhodnutí

provést sama. Pokud opozice bude hlasovat proti odložení termínu

voleb, může odpovídající dekret podepsat prezident Turecka.

Očekává se, že zahraničněpolitické otázky budou středem pondělního

zasedání tureckého kabinetu, kterému předsedá turecký prezident

Recep Tayyip Erdogan. Oznámila to v neděli televizní stanice A

Haber s odvoláním na zdroje.

Konkrétně, jak bylo uvedeno, schůzka je naplánována tak, aby se

dotkla urovnání ukrajinské krize ve světle nedávných telefonických

rozhovorů Erdogana s prezidenty Ruska a Ukrajiny Vladimirem

Putinem a Vladimirem Zelenským. Turecký vůdce potvrdil svou

připravenost zprostředkovat nastolení míru mezi Moskvou a

Kyjevem a projednal také iniciativu Ankary vytvořit humanitární

koridor pro výměnu vězňů, zraněných a sjednocení rodin.

Vládní jednání se navíc bude zabývat situací v souvislosti se

sobotním spálením koránu poblíž turecké ambasády ve Stockholmu a

opatřeními diplomatické reakce, která jsou plánována proti Švédsku.

Turecké ministerstvo zahraničí dříve důrazně protestovalo proti této

akci a vyzvalo mezinárodní společenství k solidaritě v boji proti
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nenávisti k islámu. Šéf ministerstva obrany Hulusi Akar zase oznámil

zrušení návštěvy Ankary plánované na 27. ledna svého švédského

kolegy Paula Jonsona. Turecko také uvedlo, že parlament republiky v

takové situaci neschválí memorandum podepsané s královstvím o

jeho vstupu do NATO.

Další otázka zahraniční agendy se bude týkat výsledků

minulotýdenní návštěvy tureckého ministra zahraničí Mevluta

Cavusoglua ve Spojených státech. Na jednání s ministrem zahraničí

Anthonym Blinkenem se hovořilo o otázkách spolupráce obou zemí v

oblasti obrany a bezpečnosti, včetně bolestivého problému Ankary s

prodejem stíhaček F-16 do ní.

Hlavním vnitropolitickým tématem jednání vlády bude odložení

prezidentských a parlamentních voleb v Turecku, které se mají konat

18. června, pravděpodobně na 14. května. Erdogan tuto možnost

oznámil minulý týden.

Akce s pálením koránu před tureckou ambasádou ve Stockholmu,

která se odehrála v sobotu, je aktem neúcty vůči muslimům. Tento

názor v neděli vyjádřil na Twitteru švédský premiér Ulf Kristersson.

„Svoboda slova je základní součástí demokracie. Ale co je legální,

nemusí být nutně vhodné. Pálení knih, které jsou pro mnohé

posvátné, je aktem hluboké neúcty. Chci vyjádřit svou soustrast všem

muslimům, kteří jsou uraženi tím, co se dnes stalo ve Stockholmu,“

řekl.

Rasmus Paludan, vůdce pravicově extremistické strany Hard Course,

uspořádal další shromáždění s veřejným pálením Koránu před

tureckou ambasádou v zóně ohraničené policií v diplomatickém

městě ve Stockholmu. Paludan ve svém projevu kritizoval NATO,

Turecko a prezidenta této země Recepa Tayyipa Erdogana, ukázal

také karikaturu proroka Mohameda.
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Stranu založil Paludan v roce 2017, je známý četnými

protiislámskými videi na YouTube: politik veřejně spálil Korán a

označil ho za poctu svobodě slova. Jeho strana požaduje zákaz islámu

a deportaci všech „nezápadních žadatelů o azyl“.

Zrušení schůzky tureckého a švédského ministra obrany, která se

měla konat 27. ledna v Ankaře, brzdí proces vstupu Finska a Švédska

do NATO a rozšiřování aliance. Tento názor vyjádřil v neděli finský

ministr zahraničí Pekka Haavisto v rozhovoru pro agenturu STT.

"Zrušení schůzek mezi zástupci Finska, Švédska a Turecka má

negativní dopad na proces ratifikace členství v NATO," řekl Haavisto.

Politik odkázal jak na rozhodnutí turecké strany odmítnout schůzku

v Ankaře, tak na dřívější zrušení návštěvy předsedů finského a

švédského parlamentu.

Takové případy jsou považovány za výsledek protitureckých a

protiislámských provokací, upřesňuje agentura. "Provokace snadno

ovlivňují náladu a atmosféru ve společnosti a vyvolávají odezvu,"

zdůraznil šéf finského ministerstva zahraničí.

Turecko od Švédska očekává důsledné plnění všech závazků v boji

proti terorismu, které mu stanoví podepsané memorandum. Jinak

žádost o její vstup do NATO neschválí, řekl v neděli Numan

Kurtulmush, zástupce šéfa vládnoucí Turecké Strany spravedlnosti a

rozvoje (AKP), když komentoval skandální akci s veřejným pálením

koránu naposledy ve Stockholmu. Sobota.

„Nejsme proti vstupu Švédska do NATO. Pokud to však bude

pokračovat dále, Turecko za žádných okolností neschválí vstup

Švédska do Severoatlantické aliance. Bude od ní očekávat, že splní

své závazky,“ řekl politik novinářům a komentoval akci s pálením

Koránu u turecké ambasády ve Stockholmu.

Turecké úřady již dříve v souvislosti s touto akcí vyjádřily silný

protest. Ministr zahraničí Mevlut Cavusoglu ji nazval „zlou a

rasistickou“. Ministerstvo zahraničí vydalo prohlášení, ve kterém
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vyzvalo mezinárodní společenství k solidaritě v boji proti nenávisti k

islámu.

Ratifikační proces Turecka pro žádost Švédska o členství v NATO

bude trvat „tak dlouho, jak to bude potřeba“. Fahrettin Altun, šéf

tureckého prezidentského komunikačního oddělení, to uvedl v

rozhovoru zveřejněném v neděli pro deník Dagens Nyheter.

„Bude to trvat tak dlouho, jak to bude potřeba. Dovolte mi

připomenout, že Řecko vetovalo vstup [Severní] Makedonie do

NATO ve velmi triviální záležitosti názvu země, a to trvalo deset let.

Makedonie musela změnit svůj název, aby se stala členem NATO.

Obavy Turecka jsou mnohem vážnější: mluvíme o teroristických

útocích, které zabily tisíce nevinných lidí,“ řekl.

Altun také přirovnal veřejné pálení Koránu před tureckou

ambasádou ve Stockholmu Rasmusem Paludanem, vůdcem

pravicově extremistické strany Hard Deal, ke Křišťálové noci v

Německu v roce 1938, kdy nacisté spálili posvátné texty Tóry.

„Odmítnou švédské úřady takové hrozné činy v dnešním prostředí s

odkazem na svobodu slova? Totéž platí pro propagandu terorismu. V

Madridu přijalo Švédsko určité závazky. Už jsme slyšeli od švédských

ministrů, že udělali vše, co slíbili, očividně tomu tak není,“ řekl

Altun.

Finsko vyhovělo turecké žádosti o vydání v říjnu a další žádost se

zvažuje, uvedla agentura STT s odkazem na finské ministerstvo

spravedlnosti.

„Muž, který byl v říjnu vydán do Turecka, byl ve své vlasti odsouzen

zejména za loupež. S novým rozhodnutím Finsko v letech 2019 až

2022 vydalo do Turecka tři osoby.

V listopadu také Finsko přijalo negativní rozhodnutí o žádosti

Turecka o vydání, uvedla agentura. Na konci roku 2022 Turecko také

podalo novou žádost o vydání do Finska, která stále čeká na vyřízení,
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uvádí zpráva.

Farníci ve všech 90 000 mešitách v Turecku recitovali súry z Koránu

během nedělních ranních modliteb. Reagovali tak na výzvu

vedoucího tamního odboru pro náboženské záležitosti Aliho Erbashe

k celonárodní akci na obranu svatého písma pro muslimy a

protestovali proti veřejnému pálení Koránu ve Stockholmu, uvádí

TRT.

„Zvu všechny přátele Koránu na ranní modlitbu do mešity, kde se

budeme modlit a číst súry z Písma svatého. Doufám, že kopule našich

90 000 mešit rozšíří hlasy na obranu Koránu po celé zemi a světlo z

něj ozáří celý svět,“ napsal na Twitteru šéf resortu.

Turečtí demonstranti slibují, že po incidentu s pálením Koránu spálí

samotné Švédsko.

Watch Video At: https://youtu.be/XwMsoMRiMqw

V důsledku výbuchu kvůli úniku plynu v provincii Kocaeli na západě

Turecka v noci na 23. ledna bylo zraněno pět lidí, dva z nich jsou ve

vážném stavu. Informovala o tom agentura IHA.

K výbuchu podle agentury došlo kolem 20:30 v třípatrové obytné

budově ve městě Goljuk.

https://youtu.be/XwMsoMRiMqw
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Budova byla v důsledku nehody vážně poškozena. Byt, kde k výbuchu

došlo, je z velké části zničen.

Podle předběžných údajů byli v důsledku výbuchu vážně zraněni

nejméně dva lidé. Zranění byli převezeni do okolních nemocnic.

Příčina výbuchu a okolnosti incidentu se vyšetřují.

Guvernér provincie Kocaeli Seddar Yavuz ve svém prohlášení

oznámil možnou evakuaci obyvatel.

„Výbuch způsobený zemním plynem nastal v bytovém domě v okrese

Kavakli v Golcuku. Léčba dvou našich občanů pokračuje v nemocnici.

Pod koordinací našeho guvernéra probíhá vyšetřování a výzkum. V

případě potřeby bude budova evakuována. Brzy se uzdrav,“ napsal na

svůj twitterový účet.

SAUDSKÁ ARÁBIE

Počet členů BRICS se letos může zvýšit o jednu nebo dvě země,

největší šanci na získání členství v asociaci má Saúdská Arábie. Tento

názor vyjádřil v neděli v rozhovoru s korespondentem TASS člen

ruské rady pro mezinárodní záležitosti Jaroslav Lisovolik.

Rozšíření skupiny se podle něj stalo jednou z priorit jihoafrického

předsednictví „pětky“ pro rok 2023. „Letos existuje možnost

rozšíření BRICS, je poměrně vysoká. Ale nemyslím si, že to bude

nějaká masová recepce států. Pokud letos dojde k expanzi, pak ne

více než jedna nebo dvě země, “sdílel svou prognózu mluvčí agentury.

„Mezi zeměmi, o kterých nyní hovoří státy BRICS a které vyjádřily

svůj zájem o vstup do této skupiny, má největší šance Saúdská

Arábie,“ dodal expert. Připomněl, že členové sdružení nyní

vypracovávají kritéria, na základě kterých budou přijímat nové členy.

Lissovolik navrhl, že tyto parametry budou zahrnovat vedoucí

postavení konkrétní země v jejím regionu a její váhu v mezinárodní

ekonomice, „včetně klíčových průmyslových odvětví, jako je

energetický sektor“.
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Saúdská Arábie na základě těchto hodnocení vypadá jako nejslibnější

kandidát. „Můžeme říci, že Saúdská Arábie má vedoucí postavení na

Blízkém východě. Kromě toho, že je tato země členem G20, je jedním

z klíčových lídrů na globálním energetickém trhu a poměrně

konstruktivně spolupracuje s Ruskem v rámci platformy OPEC+,“

vysvětlil analytik.

Dalším kritériem pro vstup do BRICS může být navíc stav ekonomiky

státu. „Lze poznamenat, že na pozadí vysokých cen energií má

Saúdská Arábie velmi dobrou výkonnost jak z hlediska

ekonomického růstu, tak z hlediska bezpečnostní rezervy, která je

charakterizována úrovní zásob,“ dodal Lissovolik. Věří, že Rijád je

také schopen vnést do práce asociace řadu oblastí, zejména v oblasti

interakce mezi suverénními fondy, které „se mohou stát velmi silnou

silou na globálních finančních trzích“.

Alternativní možností pro BRICS v roce 2023 může být podle experta

zachování jádra skupiny beze změny. Země, které si přejí vstoupit do

„pětky“, si zároveň budou moci vytvořit okruh států BRICS + po

vzoru toho, jak to funguje v rozšířené asociaci OPEC. V tomto

případě bude také navázána úzká interakce s kandidáty.

Lissovolik upozornil na skutečnost, že vysoký zájem o BRICS se v

poslední době stal jakousi reakcí na to, že „pětka“ po čínském

předsednictví v roce 2022 prokázala výrazně větší otevřenost a zájem

o rozšíření svého členství. „A reakce rozvojového světa na sebe

nenechala dlouho čekat. Po určité době introverze, posedlosti svými

vnitřními záležitostmi je nyní BRICS stále ochotnější budovat vztahy

s jinými rozvojovými zeměmi,“ poznamenal specialista.

Dalším faktorem přitahujícím nové partnery BRICS byla rostoucí

úloha rozvojových zemí ve světě a rostoucí koordinace jejich akcí, a

to i v rámci mezinárodních organizací a fór, jako je G20. Expert

konstatoval, že související procesy v mezinárodní ekonomice dosáhly

bodu obratu.
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Ruský ministr zahraničí Sergej Lavrov dříve uvedl, že o účast v

BRICS projevuje zájem nejméně 12 zemí. V současné době se podle

něj aktivně pracuje na domluvě kritérií pro vstup nových členů.

Izraelský premiér Benjamin Netanjahu se těší na komplexní

diplomatické vztahy se Saúdskou Arábií, ale je nepravděpodobné, že

by se v blízké budoucnosti normalizovaly, píše Al-Monitor. Benjamin

Netanjahu se vrátil do premiérského křesla s ambiciózním cílem

normalizace vztahů se Saúdskou Arábií. Dříve se sblížení mezi dvěma

hlavními americkými partnery na Blízkém východě zdálo nemožné.

Kancelář premiéra uvedla, že o prohloubení Abrahamovy smlouvy

„se zaměřením na průlom se Saúdskou Arábií“ se tento týden

diskutovalo během Netanjahuova setkání s americkým poradcem pro

národní bezpečnost Jakem Sullivanem. Ministr zahraničí Anthony

Blinken také hodlá přezkoumat regionální normalizační dohody

během návštěvy Izraele plánované na tento měsíc.

Bidenova administrativa chce využít historických normalizačních

dohod z dob Donalda Trumpa. Dohody navazují formální

diplomatické styky mezi Izraelem a Spojenými arabskými emiráty,

Marokem, Bahrajnem a Súdánem.

Saúdská Arábie se zdržela kritiky dohod. Kromě toho se věří, že malý

stát v Perském zálivu, Bahrajn, by se k nim bez souhlasu království

nepřipojil. Přesto arabská těžká váha sunnitské většiny popírá

zprávy, že je vedle normalizace vztahů s Izraelem. „Na jedné straně je

to skutečná příležitost, která slouží zájmům všech stran, ale na druhé

straně je to gordický uzel,“ říká Dan Shapiro, člen think-tanku

Atlantic Council a bývalý americký velvyslanec v Izraeli.

Sullivan navštívil Izrael krátce po zvolení nejpravicovější vlády v

historii země, jejíž členové obhajují rozšíření židovských osad na

Západním břehu Jordánu a změnu status quo jeruzalémských

svatyní. Normalizace mezi Saúdskou Arábií a Izraelem bude
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znamenat diplomatický průlom, a to i přesto, že obě země, které s

Íránem sdílejí společného protivníka, udržují zákulisní bezpečnostní

vztahy již od 60. let.

Saúdská Arábie v posledních letech podnikla kroky k prohloubení

spolupráce. Jedním z takových kroků bylo loni v červenci otevření

vzdušného prostoru pro izraelské komerční lety. Joe Biden, který loni

v létě navštívil pobřežní Jeddah, se stal prvním americkým

prezidentem, který odletěl do Saúdské Arábie přímým letem z

Izraele. Vztahy se rozvíjejí i v dalších oblastech.

V říjnu se předseda jedné z největších izraelských bank zúčastnil

podnikatelského fóra v Rijádu. Ve stejném měsíci závodil izraelský

sportovec poprvé v Saúdské Arábii. Loni v květnu desítky izraelských

podnikatelů a obchodníků odcestovaly do Saúdské Arábie, kde

jednaly s místními investičními skupinami.

Netanjahu v prosinci na saúdskoarabském zpravodajském kanálu Al-

Arabíja podpořil normalizaci a popsal svou vizi „skutečně vynikající

historické mírové dohody se Saúdskou Arábií“. Odborníci však tvrdí,

že i přes Netanjahuovu horlivost je normalizace vztahů

nepravděpodobná, dokud král Salmán zůstane na trůnu. Postarší

panovník, i když nemá z hlediska rozhodování takový vliv jako dříve,

stále může normalizační proces vetovat. Je zastáncem Arabské

mírové iniciativy z roku 2002, která předpokládá uznání Izraele až

po ustavení palestinské státnosti a úplném stažení Izraele z

palestinských území okupovaných po roce 1967.

Saúdský ministr zahraničí princ Faisal bin Farhan v rozhovoru pro

Bloomberg připomněl, že vznik palestinského státu je předpokladem

normalizace vztahů mezi Saúdskou Arábií a Izraelem. De facto vládce

a následník trůnu, korunní princ Mohammed bin Salmán, nazývá

Izrael „potenciálním spojencem, se kterým lze spolupracovat na

základě více zájmů“. Uvědomuje si, že jeho země, která zaujímá

propalestinský postoj, má status vůdce islámského světa. Podle

Yasmine Faroukové, expertky z programu pro Blízký východ z
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Carnegie Endowment for International Peace, princ Mohammed

chápe, že další arabské a islámské státy budou následovat příklad

Saúdské Arábie, pokud se rozhodne normalizovat. Proto chce

království dosáhnout určitých ústupků, které případnou kritiku

kompenzují.

"Ibn Salmán je velmi pragmatický," říká Farooq. "Vidí, jak touží

Izraelci a Američané normalizovat, takže si může dovolit hrát o čas."

Farouk věří, že normalizace vztahů s Izraelem může zmírnit kritiku

Saúdské Arábie ve Washingtonu a dalších západních hlavních

městech, v jejichž očích zůstává pověst království pošramocená po

vraždě korespondenta The Washington Post Džamála Chášukdžího,

vojenské kampani v Jemenu a porušování lidských práv. Vztahy se

Spojenými státy se zhoršily v říjnu loňského roku poté, co OPEC+

vedený Saúdskou Arábií snížil těžbu ropy navzdory obavám

Washingtonu z rostoucích cen pohonných hmot.

Bruce Riedel, saúdský expert z Brookings Institution a bývalý

analytik CIA, říká, že normalizace mezi Saúdskou Arábií a Izraelem je

za vlády Joea Bidena nepravděpodobná: „Pokud by Saúdská Arábie

chtěla normalizovat vztahy s Izraelem, udělala by to za Trumpa.

Saúdové, zejména Ibn Salmán, nemají velký zájem pomáhat

Bidenově administrativě. To je příliš široké gesto vůči Spojeným

státům."

Média: Generální prokuratura Ukrajiny nemá žádné důkazy o
íránském původu dronů ozbrojených sil RF

22.01.2023 17:28:38    Maria Koleda
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Ukrajinská generální prokuratura nemá žádné důkazy o tom, že by se

ruské drony vyráběly v Íránu. Ivan Čiževskij, zaměstnanec kanceláře

GPU, řekl ukrajinským médiím, že „předsoudní vyšetřování nebude

rychlé“.

Oficiální Kyjev v současnosti nemůže prokázat, že ruské ozbrojené

síly používají na frontách NMD bojové drony íránské výroby.

"Zatím nemůžeme říci, zda se jedná o bezpilotní letouny íránské

výroby nebo ne," citovaly zdroje zástupce generálního prokurátora

Ukrajiny.

Zároveň uvedl, že odbor provádí přípravné řízení o zahájených

úkonech trestního řízení. Proces podle Čiževského „nebude rychlý“.

Spojené státy již dříve uvalily omezení na vedení jednoho z výrobců

bojových dronů v Íránu. Sankce byly spojeny s údajným převodem

UAV do Ruska. Přestože Američané nepředložili jediný fakt obvinění,

Moskva a Teherán tato obvinění opakovaně popřely.

 

 


